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بسته هایی که پرکشیدند 
براساس آمار سازمان تنظیم مقررات از حدود ۱۰۲میلیون مشترک اینترنت پهن باند کشور 
بیشتر از ۹۱میلیون نفر مشترکان اینترنت پهن باند سیار هستند و تنها حدود ۱۱میلیون نفر 
مشترک اینترنت ثابت در کشور وجود دارد. به همین خاطر تغییر بسته های اینترنت همراه 
می تواند دسترسی میلیون ها نفر به شبکه ارتباط جهانی را مختل کند.هر چند  ممکن است 
شرکت های خدمات دهنده اینترنت سرویس های خود را براساس مصوبات گذشته تغییر داده 
باشند اما در نهایت برای مردم آنچه می ماند آن است که باید پول بیشتری برای همان سرویسی 
که در گذشته استفاده می کردند پرداخت کنند. هرچند ســهیل یحیی زاده، رئیس کمیته 
ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرده که باید دید شرکت ها براساس مصوبه۲۶۶ قیمت های 

خود را افزایش دادند یا خیر و صحت این مسئله بررسی شود.
اما یحیی زاده با اشاره به اینکه براساس مصوبه موجود در رابطه با اپراتورهای غالب، علاوه بر 
اینکه ملزم به رعایت سقف و کف هستند، باید بسته ها و تعرفه گذاری ها به تأیید سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی برسد، بیان کرد: »بنابراین اپراتورها مجاز نیستند نسبت به تغییر 
بسته های تعرفه حتی در بازه مربوطه راسا اقدام کنند.«این نگرانی از سوی کارشناسان وجود 
دارد که گران شدن اینترنت در کنار گرانی مایحتاج ضروری مردم در نهایت باعث حذف یا به 
حداقل رسیدن مصرف اینترنت در خانواده های ایرانی شود که می تواند باعث شکاف دیجیتال 

در کشور و ضربه به اقتصاد دیجیتال شود.

مکث

تنها چند روز پس از آنکــه اپراتورهای اینترنت 
ثابت به صورت میانگین قیمت سرویس های خود 
را با راهکار تغییر نام سرویس ۶۰درصد افزایش 
دادند اکنون نوبت به اپراتورهای موبایل رسیده 
که با ترفند حذف بســته های به صرفه اینترنت 

همراه، عملا گرانی شدید اینترنت را رقم بزنند.
براساس بررسی های همشهری، 2 اپراتور مسلط 
کشور)همراه اول و ایرانسل( در اقدامی هماهنگ 
با یکدیگر اقدام به حذف بسته های به صرفه برای 
مردم زده اند. بررسی  سایت های خرید بسته این 
2اپراتور تلفن همراه نشان می دهد که هم اکنون 
بیشترین مدت اعتبار بسته های اینترنت همراه 
۴ماه )۱2۰روز( است و همه بسته های بلندمدت 
گذشته ازجمله بســته های شش ماهه و یکساله 
که خریــد آنها اینترنت ارزانــی در اختیار مردم 
می گذاشت به طور کامل حذف شده اند. علاوه بر 
این بسته های پرطرفدار و به صرفه کوتاه مدت هم 
حذف و کاربران مجبور به استفاده از بسته های 

گران قیمت تری هستند.
به عنوان نمونه بسته پرطرفدار یک ماه اینترنت 
با ۱۰گیگابایت ترافیک از بسته های هر 2 اپراتور 
حذف شده و کاربران مجبور به خرید بسته های 
یک ماهه بــا حجم ترافیک پایین تری شــده اند. 
کاربران این 2اپراتور درحالی که پیش از این بسته 
یک ماهه با ۱۰گیگابایت ترافیک را می توانستند 
با قیمــت 2۹هزارو۵۰۰تومان بخرنــد اکنون 
در بهتریــن حالت باید بســته یک ماهه با حجم 
۷گیگابایت را بــا قیمــت 2۸هزارو2۰۰تومان 
بخرند! این مســئله در مورد این بســته افزایش 
قیمت هر گیگابایت اینترنت بیشتر از 3۶.۵درصد 

نشان می دهد.
پیش از این هم در تیرماه سال۱3۹۹ این 2 اپراتور 
دست به اقدامی مشــابه زده بودند که با شکایت 
دولت و درنظر گرفتن جریمه های سنگین برای 
آنها از سوی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی سرانجام بسته های به صرفه بار دیگر در 

دسترس قرار گرفتند.
در آن زمــان محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر 
وقت ارتباطات اعلام کرده بود که افزایش قیمت 
اینترنت موبایل با »تبانی« همراه اول و ایرانسل 
غیرقانونی است و این اپراتورها باید قیمت ها را به 

وضعیت گذشته بازگردانند.
 پــس از حــدود ۴۵روز کش و قوس ســرانجام
2 اپراتور مسلط کشور از اقدام مشترک شان برای 
گران کردن و حذف برخی بســته های اینترنت 
موبایل صرف نظر کرده و بســته های بلندمدت و 
به صرفه به اپلیکیشــن ها و کدهای ستاره مربع 

بازگشت.

گرانی اینترنت سیار بعد از ثابت
مقام های وزارت ارتباطات درباره حذف بسته های 
به صرفه اینترنت موبایل همان حرف های گفته 
شده درباره گرانی اینترنت ثابت را تکرار می کنند. 
یک منبع آگاه در این رابطه به همشهری می گوید 
سازمان تنظیم مقررات درباره بسته های اپراتورها 
درصورتی که در چارچوب قیمت گذاری مصوب 

سال های ۹۵ و ۹۶ باشد مداخله ای نمی کند.
هفتــه گذشــته خدمات دهنــدگان اینترنت 
ثابــت)ADSL( هــم به صــورت میانگیــن 
ســرویس های خود را ۶۰درصد گران کردند. 
پیش از اعتراض های کاربران سرانجام سازمان 
تنظیم مقررات به عنــوان متولی قیمت گذاری 
اینترنت به صدور اطلاعیــه پرداخت. هرچند 
ایــن ســازمان در اطلاعیه خــود تأکید کرده 
که هنوز هیــچ مصوبه جدیدی بــرای افزایش 
قیمت اینترنت تصویب نشده اما به طور ضمنی 
تأیید کرده که افزایش قیمت از ســوی برخی 
شرکت های خدمات دهنده اینترنت زیرنظر این 

سازمان بوده است.
رگولاتوری با اشــاره به افزایش تعرفه بسته های 
اینترنتی برخی اپراتورها نوشــته اســت: اخیرا 
افزایش قیمت اینترنت ثابت در برخی اپراتورها 
در دست بررســی اســت تا چنانچه در خارج از 
چارچوب قانونی )مصوبات ســال های ۹۵ و ۹۶( 
باشد، ســریعا نســبت به اصلاح آن اقدام شود و 

جریمه قانونی برای متخلفان اعمال شود.
در اطلاعیه رگولاتوری آمده است که اپراتورها در 
محدوده مشخصی امکان افزایش تعرفه را دارند. 
در این اطلاعیه آمده است:  لازم می دانیم توجه 
کاربران را به این نکته نیز جلب کنیم که براساس 
مقررات مصوب سال های گذشــته اپراتورها در 
محدوده مشــخصی مجاز به تعریف بسته های 
خدماتی بودند که به دلیل شــرایط رقابتی بعضا 
در سطح بسیار پایین تری اقدام به تعرفه گذاری 

می کردند و اکنون با افزایش چندبرابری هزینه ها، 
ادامه سرمایه گذاری و پاسخ به مصرف روزافزون 
مشترکان با چالش جدی مواجه شده است. قطعا 
ادامه روند، دسترسی مردم عزیزمان به خدمات 

با کیفیت و پایدار را دچار مشکل خواهد کرد.
بعد از گذشــت چندین روز از این اطلاعیه هنوز 
اقدامی درباره گران شدن اینترنت ثابت صورت 
نگرفته و وضعیت به منــوال روزهای قبل ادامه 

دارد.
روز گذشته پیگیری همشهری از سازمان تنظیم 
مقررات رادیویی برای گرفتن پاسخ درباره قانونی 
یا غیرقانونی بودن حذف بسته های اینترنت همراه 

از سوی اپراتورهای موبایل بی نتیجه باقی ماند.
افزایش هزینه های اینترنــت برای خانواده های 
ایرانی در حالی است که کیفیت و سرعت اینترنت 
همچنان به منوال گذشته اســت و مردم تغییر 

در کیفیت و ســرعت ارتباطات خود مشــاهده 
نکرده اند.

مخالفت مجلس با گران شدن اینترنت 
»ســیدمحمدرضا میرتــاج الدینــی« رئیــس 
فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی با 
تأکید بر اینکه مجلس با افزایش تعرفه اینترنت 
چه در حــوزه اینترنــت ثابت و چــه اینترنت 
سیار )موبایل( مخالف اســت گفت که افزایش 
تعرفه تنها درصورت افزایــش کیفیت خدمات 
و بهره مندی مشــترکان از تکنولوژی های برتر 

امکان پذیر است.
او در رابطه با مسائل مطرح شده مبنی بر افزایش 
تعرفه خدمات اینترنت از سوی اپراتورها، گفت: 
»نمایندگان مجلس شورای اسلامی با افزایش 
تعرفه  اینترنت به این شــکل مخالف هســتند 
و اگر قرار اســت افزایش تعرفه هــا مدنظر قرار 
گیرد باید این مســئله براساس افزایش کیفیت 
باشــد و مشــترکین بتوانند از تکنولوژی های 
برتر در حوزه اینترنت ثابــت و موبایل بهره مند 
شــوند.« همچنین ســهیل یحیی زاده، رئیس 
کمیته ارتباطات و فناوری اطلاعات فراکسیون 
راهبردی مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
اینکه در اسرع وقت و به صورت فوری جلسه ای 
از ســوی کمیته مذکور با حضــور اپراتورها و 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی جلسه ای 
را برگزار می کنیم، گفت: »نتایج این جلسه در 
اختیار نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار 

خواهد گرفت.«
او تأکید کرده که باید دید شــرکت ها براساس 
مصوبه 2۶۶قیمت های خــود را افزایش دادند یا 

خیر و صحت این مسئله بررسی شود.

گرانی اینترنت 
موبایل با حذف 

بسته های به صرفه
 2اپراتور مسلط موبایل کشور در اقدامی هماهنگ، تعدادی
 از بسته های پرطرفدار و به صرفه خود ازجمله بسته های 

۶ماهه و یکساله را حذف کردند

یک شرکت در کالیفرنیا، ایده ای جذاب را برای ارسال ماهواره های مختلف به مدار زمین مطرح کرده است
قلاب سنگ کردن ماهواره برای پرتاب به فضا

یکی از اساســی ترین و 
پرهزینه تریــن مراحل 
پرتاب ماهواره ها به فضا، 
حرکت از زمین و غلبه بر 
نیروی جاذبه اســت. دانشمندان راه های بســیاری را در این خصوص 
مطرح کرده اند و همواره کوشیده اند تا روش  های سنتی حمل ماهواره با 
موشک های چندمرحله ای را تغییر دهند. در این میان، یک ایده جذاب 
از یک شرکت خصوصی مستقر در کالیفرنیا نظر بسیاری از شرکت ها و 
سازمان های بزرگ فضانوردی ازجمله ناسا را به خود جلب کرده است. 
شرکت SpinLaunch )اسپین لانچ( در سال2۰۱۴ توسط جاناتان یانی 
تاسیس شد. دفتر مرکزی آن اکنون در لانگ بیچ کالیفرنیا واقع شده  و 

بین ۷۰ تا ۱۰۰نفر پرسنل دارد.
Spin�  ناســا برای آزمایش فناوری پرتاب فضایی خارق العاده شرکت

Launch )اســپین لانچ( ثبت نام کرده اســت که با اســتفاده از یک 
سانتریفیوژ الکتریکی به جای موشــک، پرتاب را به سرعت های مافوق 
صوت شتاب می دهد و آن را مانند یک دیسک فضایی به سمت آسمان 
پرتاب می کند. چنین عملکردی را خیلی ها با قلاب سنگ تجربه کرده اند.

به گزارش وب ســایت نیواطلس، ایده پشت اسپین لانچ به همان اندازه 
که نام شرکت مناسب است، خیره کننده به نظر می رسد. ایده پیچیدن 
و پرتاب ماهواره ها در بیشــتر مســیر به مدار، ذهن را درگیر می کند. 
اما در آزمایش اولیه، سیســتم پرتاب جنبشــی این شرکت، که از نظر 
ظاهری بسیار شبیه یک توربوشارژر است، به عنوان جایگزینی سازگار 
با محیط زیست و بالقوه مقرون به صرفه برای پرتاب موشک  های مرحله 

اول نویدبخش نشان داده است.

شامل همه نمی شود
باید به این مهم توجه داشته باشیم که این طرح، محدودیت های خاص 
خود را دارد و اساسا چنین چیزی شامل همه پرتاب ها نمی شود. در واقع 

هیچ کس پیشنهاد نمی کند فضانوردان در کپسولی بنشینند که ۱۰هزار 
جی فشــار را در انتهای بازوی فیبر کربنی طولانی تحمل می کند، زیرا 
با سرعت فوق العاده ای می چرخد، سپس آن را با بیش از ۶برابر سرعت 

صوت )۸۰۴۷کیلومتر در ساعت( به سمت آسمان رها می کند.
اما این شرکت می گوید که این روش برای پرتاب های کوچک تر با وزنی 
تا حدود 2۰۰کیلوگرم، حامل ماهواره های فوق العاده مقاوم که قادر به 
مقابله با نیروهای درگیر هستند، مناســب است. سیستم اسپین لانچ 
قسمت اول را انجام می دهد، آنها را در هوا پرتاب می کند، جایی که یک 
موشک مرحله دوم می تواند بر کار مسلط شــود و فشار نهایی را برای 

خروج از جو به آنها بدهد.
مزایای این روش، بسیار قانع کننده است. شرکت اسپین لانچ می گوید 

که حذف موشــک مرحله اول از پرتابگر حدود ۷۰درصد از سوخت و 
ساختارهای مورد نیاز یک پرتابگر سنتی را کاهش می دهد و می تواند 

با استفاده از یک چهارم سوخت و قیمت، یک دهم بار را وارد مدار کند.

علاقه ناسا
ناســا یکی از چندین مؤسسه و شرکتی محسوب می شــود که به این 
امکان علاقه مند است و اکنون قراردادی با اسپین لانچ امضا کرده تا یک 
محموله ناسا را برای این سیستم پرتاب جنبشی مناسب سازی و توسعه 
داده و تا پایان سال جاری میلادی در یک پرواز آزمایشی از نیومکزیکو 
به سمت آسمان پرتاب کند. این پرواز، مانند تمام پروازهای آزمایشی 
عادی اســپین لانچ یک پرتاب زیر مداری کندتر با ســرعت نزدیک به 
۱۶۰۰کیلومتر در ساعت خواهد بود. محموله به گونه ای طراحی خواهد 
شد که طیف وسیعی از اندازه گیری ها را انجام دهد که توسط هر دو گروه 
تجزیه و تحلیل خواهد شد. تمام اطلاعات غیراختصاصی به دست آمده 

از این آزمایش منتشر خواهد شد.

نخستین پرتاب حقیقی در سال۲۰۲5
این درحالی مطرح می شود که شرکت اسپین لانچ می گوید که در حال 
کار برای نخســتین پرتاب مداری خود در ســال2۰2۵ است. جاناتان 
یانی، بنیانگذار و مدیر اجرایی شرکت اسپین لانچ در این خصوص گفت: 
»شــرکت ما یک پرواز زیر مداری منحصربه فرد و خدمات آزمایشی با 
سرعت بالا ارائه می  کند و توافقنامه پرتاب اخیر با ناسا نقطه عطف کلیدی 
است، زیرا اسپین لانچ تمرکز را از توسعه فناوری به پیشنهادهای تجاری 
تغییر می دهد. آنچه به عنوان یک ایده نوآورانه برای دسترسی بیشتر به 
فضا آغاز شد، به یک رویکرد فنی بالغ و تغییردهنده بازی برای پرتاب 
تبدیل شده است. ما مشتاقانه منتظر اعلام شرکا و مشتریان بیشتری در 
آینده ای نزدیک هستیم و از علاقه و حمایت مستمر ناسا در اسپین لانچ 

بسیار قدردانی می کنیم.«

محمد کرباسیاینترنت
دبیرگروه دانش و فناوری

ساخت مغز متفکر برای بزرگ ترین 
رادیو تلسکوپ جهان

گروهی از دانشمندان انگلیسی قصد دارند نسخه اولیه مغز 
را برای کنترل بزرگ ترین رادیو تلسکوپ جهان بسازند. به 
گزارش بی بی ســی، ارائه کیلومترمربعــی )SKA( در ابتدا 
شامل ۱۹۷دیش و ۱3۰هزار آنتن در سراسر آفریقای جنوبی 
و استرالیا خواهد بود که همه آنها به یکدیگر پیوسته خواهند 

شد و با هماهنگی خاصی شروع به کار می کنند.
نرم افزار جدیدی که توســعه  یافته به منظور آزمایش روی 
زیرمجموعه کوچکی از زیرساخت توسعه  یافته تا قبل از اجرا 
شدن در سراسر شبکه ارائه کیلومترمربعی، امتحان خود را 

پس بدهد.

در خدمت ارائه کیلومترمربعی 
 RAL Space کریس پیرســان، رهبر گروه ستاره شناسی
 SKA مستقر در کمپ هارول در آکسفوردشایر گفت: ارائه
یک چالش محاسباتی بســیار بزرگ است. ما درباره چیزی 
 SKA حدود ۶۰۰میلیون گیگابایت خروج اطلاعات روزانه از
صحبت می کنیم که قرار اســت به طور سراســری به دست 
همه ستاره شناســان برســد؛ بنابراین در این بین، مشکل 

مقیاس پذیری، پردازش و انتقال داده داریم.
ارائــه کیلومترمربعی یکی از پروژه هــای علمی بزرگ قرن 
بیســت و یکم اســت و به مجموعه ای از تلسکوپ های نسل 
بعدی خواهد پیوست که در این دهه به صورت آنلاین عرضه 
می شوند. این شامل تلسکوپ فضایی جیمز وب و تلسکوپ 
فوق العاده بزرگ اروپایی )E�ELT( می شــود که یک آینه 

نوری اولیه به قطر 3۹متر خواهد داشت.

ارائه SKA یک پروژه رادیو تلســکوپ بین المللی است که 
برای ساخته شــدن در آفریقای جنوبی و استرالیا طراحی 
شده اســت. مجموع مســاحت این پروژه در زمان تکمیل 
آن حدود یک کیلومترمربع خواهد بود. ایده اولیه این ارائه 
در دهه۹۰ میلادی مطرح شــد و بعدا در اواخر سال2۰۱۰ 
توســعه یافت و طراحی شد. با تکمیل شــدن آن در اواخر 
سال2۰2۰ منطقه محاسباتی آن تقریبا به یک کیلومترمربع 
رســید. این ارائه روی فرکانس های گسترده ای کار خواهد 
کرد و به واســطه اندازه بزرگی که دارد، ۵۰برابر حساس تر 
از هر وســیله رادیویی دیگر عمل می کند. ایــن ارائه نیاز 
به موتورهای محاســباتی مرکزی با کارایی بســیار بالا و 
پیوندهای طولانی مدت با ظرفیتی بیشتر از ترافیک جهانی 
اینترنت دارد. اگر ساخت و نهایی کردن این تلسکوپ طبق 
برنامه پیش برود، باید بتواند آسمان را بیش از ۱۰هزار برابر 

سریع تر از قبل بررسی کند.

پاسخ به سؤالات پرتکرار کیهانی
وضوح و حساســیت ارائه کیلومترمربعی در طول موج های 
رادیویی کــه بــه حمایــت کامپیوتری شــگفت انگیزی 
وابسته است، ستاره شناســان را قادر می سازد پاسخ برخی 
از بنیادی تریــن ســؤالات را در زمینــه ستاره شناســی و 

کیهان شناسی پیدا کنند.
سؤالاتي از این دست که نخستین ستاره چطور در کهکشان 
درخشید؟ معنای دقیق انرژی تاریک - انرژی مرموزی که 
به نظر می رسد با سرعتی فزاینده کیهان را از هم جدا می کند 
- چیست؟ و حتی ابتدایی ترین سؤالی که همواره ذهن انسان 
را به خود مشغول کرده است؛ آیا ما در منظومه شمسی تنها 
هستیم؟ حساسیت بی سابقه SKA می تواند هرگونه انتقال 

فرازمینی را تشخیص دهد.

حامیان ساخت ارائه
ســازمان بین المللی حامی SKA چراغ سبز رسمی را سال 
گذشــته برای ســاخت این ارائه که از این قــرن نیز فراتر 
خواهد رفت، نشان داد. دولت انگلیس، از طریق کنسولگری 
امکانات علمی و فنــاوری )STFC(، هم اکنون بزرگ ترین 
مشارکت کننده سازمان SKA است و هم اکنون برای حمایت 
از آن متعهد است ۱۵درصد از هزینه کل ساخت و عملیات 

اولیه آن را از سال 2۰2۱ تا 2۰3۰ بپردازد.
به عنوان بخشی از این تعهد، کنســولگری امکانات علمی و 
فناوری، روز دوشــنبه ۱۵میلیون پوند برای تامین سرمایه 
توســعه نرم افزار ارائه پرداخت کرد. این پول برای حمایت 
عملیات تحقیقاتی و اجرایی در دانشــگاه های آکســفورد، 
کمبریج و منچستر و همچنین آزمایشگاه STFC در هارول، 

درسبری و ادینبرو هزینه می شود.

نحوه کار نرم افزار
این نرم افزار به تلســکوپ می گوید به کجای آســمان نگاه 
کند و هر جسمی که مشــاهده می کند را تشخیص داده و 
سیگنال های تلســکوپ را به داده های قابل استفاده که در 

کشفیات مورد استفاده قرار می گیرد، ترجمه کند.
به گفته پیرسان اگر این سیســتم فقط به یک دیش یا یک 
آنتن خلاصه می شد، کار ساده ای بود، اما سیستم باید به طور 
هماهنگ در هــزاران جزء مجزای ارائه کار کند. پیرســان 
گفت: ما از کوچک ترین سیستم کارمان را شروع می کنیم. 
نرم افزاری که تولید کرده ایــم، اول روی ۴دیش رادیویی در 
جنوب آفریقا کار خواهد کرد. درباره آنتن های کوچک مستقر 
در استرالیا باید بگوییم که روی ۶ایستگاه )از 2۵۶آنتن( در 

وهله اول کار می کنیم.
ســپس باید به روشی هوشــمندانه شــرایط را بسنجیم و 
اندازه گیری کنیــم. با افزایــش تعداد دیش هــا و آنتن ها 
نمی توانیم این کار را به صورت خطی انجام دهیم؛ در غیراین 
صورت ناممکن خواهد شد. انتظار می رود نخستین نسخه 
ابتدایی این مغز تا سال2۰2۴ کامل و به مرحله اجرایی برسد.

سورنا ستاری
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری

پارک های علم و فناوری برای فعالیت های 
شــرکت ها مجــوزی صــادر نکننــد، چــرا 
کــه موجــب ســرکوب کــردن فعالیــت 
آنهــا می شــوند. رؤســای دانشــگاه ها یــا 
می توانند پارکبان باشند و خود را محصور 
کنندیا در حوزه استانی خود تحول آفرینی 
کنند که در این صورت نیاز به مشــارکت 

بخش خصوصی دارند. 

مصطفی صفدری رنجبر
مشاور معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم
ســامانه پایــش، نــوآوری، فنــاوری و 
اشــتغال دانش بنیــان راه اندازی شــد. 
ایــن ســامانه بــا هــدف شبکه ســازی و 
بــه هم رســانی نقش آفرینــان مختلف 
اکوسیســتم نــوآوری در هــر اســتان بــا 
محوریت پارک های علم و فناوری اجرا 
خواهد شــد. پارک های علم و فناوری، 
دانشــگاه ها و پژوهشــگاه ها را بــه 

بنگاه ها وصل می کنند.

پاراگ آگراوال
مدیرعامل توییتر

ایلان ماسک از پیوستن به هیأت مدیره 
این شــرکت منصرف شده اســت. با این 
حــال او همچنــان به عنــوان بزرگ تریــن 
ســهامدار توییتر بــه فعالیت خــود ادامه 
می دهــد و از ایــن طریــق نظراتــش را بــه 
گوش مدیران این شرکت خواهد رساند. 
ایــلان بــه مــا اعــلام کــرد کــه دیگــر قصد 

پیوستن به هیأت مدیره را ندارد.

توســعه  ســامانه  آمــار  براســاس 
شــبکه مبتنــی بــر فیبــر نــوری اکنــون 
یــک میلیــون و ۴۱۶ هــزار و 892پورت 
فیبرنوری برای منازل و کســب وکارها 
نصب شده که یک میلیون و۱3۶هزار 
و 3۱2پــورت FTTH و 280هــزار و 
580پورت VDSL اســت. با این حال 
مجمــوع ســرویس گیرنده ها بــه عدد 

355هزار و 8۶0مورد می رسد.

۱۴۱۶۸۹۲

۴9پــارک علــم و فنــاوری، 3پردیــس 
فنــاوری، 22۴مرکــز رشــد، ۱0هــزار و 
۷00واحــد فنــاور در پارک هــا وجــود 
دارند که ۶500شــغل ایجاد کرده اند. 
همچنیــن 28پــارک اســتانی در قالب 
۶منطقه فناوری وجــود دارد و 5پارک 
دســتگاهی، یــک پــارک خصوصــی و 
3پارک وابســته به جهاد دانشــگاهی 

داریم.

۶500

گروهــی بین المللــی از اخترشناســان 
موفــق بــه کشــف یــک لیــزر قدرتمند 
مــوج رادیویی شــده اند کــه در فاصله 
5میلیــارد ســال نــوری از مــا قــرار 
دارد. ایــن لیــزر در گروهــی موســوم 
 )Megamaser( »بــه »مگامیزرهــا
قــرار گرفتــه و دورتریــن لیــزر فضایــی 
شناخته شــده در نــوع خود اســت که 
نــور آن پس از طــی مســافت 58هزار 
میلیــارد میلیــارد کیلومتــر بــه زمیــن 
رسیده اســت. از این تعداد 20۷ هزار 
و 3۴3 پورت FTTH و تعداد ۱۴8 هزار 
و 5۱۷ مورد پورت VDSL بوده است.

5
میلیارد

آثار هنری گردشگران 
فضایی NFT می شود

فضانوردانی که طی ماموریت AX�1 به ایســتگاه 
بین المللی فضایی ســفر کرده انــد، در مدت ۸روز 
 NFT اقامت خود مهارت هــای هنری خود را که به

تبدیل می شود، به نمایش خواهند گذاشت.
به گــزارش اســپیس، لوپــز الگریا، یکــی از این 
فضانوردان،  قطعه ای هنری از فضــا ایجاد می کند 
که نشــان دهنده تجربــه شــخصی او از اثر نمای 
کلی)overview effect( اســت. »اثر نمای کلی« 
که در میان فضانوردان شایع است زمانی رخ می دهد 
که فرد برای نخستین بار نمای کلی سیاره زمین را 
از منظر فضا تماشــا می کند. »پتی« یک اثر هنری 
 )patch(دیجیتال می سازد که نشان دهنده نشان
او در ماموریت AX�1 اســت. همچنیــن علاوه بر 
آثار هنری اعضای این ماموریت، »مایکل کاگان«، 
هنرمند مشهوری که برای نقاشی ها و مجسمه هایش 
از تصاویر نمادین اکتشافات فضایی استفاده می کند 
چند قطعه هنری منحصر به  فرد برای این ماموریت 

ساخته است.
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